

6

World Human Rights Moot Court Competition NELSON MANDELA

Concours Mondial de Procès Simulé des Droits de l'Homme
8-10 DECEMBER 2014
DÉCEMBRE
PALAIS DES NATIONS, GENÈVE, SWITZERLAND

organised by | organisé par

Centre for Human Rights, University of Pretoria

and | et

Office of the United Nations High Commissioner for Human Rights (OHCHR)
Regional Office for Southern Africa (ROSA)

in partnership with | en partenariat avec

Geneva Centre for Human Rights Advancement and Global Dialogue
Geneva Academy of International Humanitarian Law and Human Rights
University of Lucerne, Chair of Comparative and Anglo-American Law /
Lucerne Academy for Human Rights Implementation

with the financial support of | avec le soutien financier de

Mission Permanente de la Suisse auprès des Nations Unies à Genève
Permanent Mission of Ireland to the United Nations in Geneva
Permanent Mission of South Africa to the United Nations in Geneva

Undergraduate law students from all over the world are invited to argue a hypothetical human rights case.

Les étudiants de licence en droit du monde entier sont invités à plaider un cas hypothétique sur les droits humains.

www.chr.up.ac.za



Schweizerische Eidgenossenschaft
Confédération suisse
Confederazione Svizzera
Confederaziun svizra



PERMANENT MISSION OF SOUTH AFRICA
TO THE UNITED NATIONS OFFICE IN
GENEVA AND OTHER INTERNATIONAL
ORGANIZATIONS IN SWITZERLAND



GENEVA CENTRE FOR HUMAN RIGHTS
ADVANCEMENT AND GLOBAL DIALOGUE

Geneva Academy of International Humanitarian Law and Human Rights
Académie de droit international humanitaire et de droits humains à Genève

Geneva Academy



LUCERNE ACADEMY for Human Rights Implementation



An Roinn Gnóthaí Eachtracha agus Trádála
Department of Foreign Affairs and Trade



UNIVERSITEIT VAN PRETORIA
UNIVERSITY OF PRETORIA
YUNIBESITHI YA PRETORIA
Faculty of Law



Centre for Human Rights
UNIVERSITY OF PRETORIA



UNITED NATIONS
HUMAN RIGHTS
OFFICE OF THE HIGH COMMISSIONER

Southern Africa
Regional Office

NELSON MANDELA

World Human Rights Moot Court Competition
Concours Mondial de Procès Simulé des Droits de l'Homme



NELSON MANDELA World Human Rights Moot Court Competition

INTRODUCTION

The Nelson Mandela World Human Rights Moot Court Competition is gradually becoming the key meeting place between students, academics, and legal practitioners in the field of human rights.

This event is the outcome of collaboration between the Centre for Human Rights, University of Pretoria and the Southern Africa Regional Office of the United Nations High Commissioner for Human Rights (ROSA). The idea was to develop a forum for debate and discussion on key human rights issues and to promote interaction between the legal systems of the world.

As a world-wide event, all regions of the globe are represented according to the United Nations (Western Europe and Other; Eastern Europe; Latin America and the Caribbean; Africa; Asia and the Middle East). Since its inception, more than 75 teams from 20 countries have participated in this test of legal knowledge and oratory skill, the highlight of which is the final round that takes place on 10 December every year, International Human Rights Day.

In emphasising and supporting the role of young people from all parts of the world – including what is traditionally called the developing world – the Competition has shown its potential to make human rights a truly universal project. The distinctly Southern base of the competition will help to emphasise and consolidate the role of the South as an equal participant in the international protection of human rights.

Concours Mondial de Procès Simulé des Droits de l'Homme NELSON MANDELA

INTRODUCTION

Le Concours Mondial de Procès Simulé des Droits de l'Homme Nelson Mandela est progressivement en train de devenir le lieu de rencontre privilégié entre étudiants, universitaires, juristes et praticiens des droits de l'homme.

Cet événement est le fruit de la collaboration entre le Centre for Human Rights de l'Université de Pretoria et le Bureau Régional d'Afrique Australe du Haut-Commissariat des Nations Unies aux Droits de l'Homme (ROSA). L'idée était de développer un forum de débats et de discussions sur les principaux thèmes des droits de l'homme et favoriser l'interaction entre les systèmes juridiques du monde entier.

A l'image d'une compétition de niveau mondial, toutes les régions du monde selon le découpage des Nations Unies (Europe de l'Ouest et Autre; Europe de l'Est; Amérique Latine et Caraïbes; Afrique; Asie et Moyen Orient) sont représentées. Depuis sa création, plus de 75 équipes venant 20 pays ont participé à ces joutes verbales dont le point culminant est la finale du Concours ayant lieu le 10 décembre chaque année, Journée Internationale des Droits de l'Homme.

En mettant en lumière et en soutenant le rôle des jeunes gens venant du monde entier – y compris ceux venant de ce qui est traditionnellement appelé le tiers monde – le Concours a démontré son potentiel à faire des droits de l'homme un projet véritablement universel. Le fait que le Concours soit basé dans un pays du sud permet de mettre en exergue et de consolider le rôle du Sud en tant que membre à part entière du système international de protection des droits de l'homme.

OBJECTIVES

The objective of this Competition is to create a platform for debate, exchange and cooperation between students, academics and experts from various legal backgrounds and human rights systems on cross-cutting human rights issues.

- To make young lawyers and international experts aware of national and transnational human rights issues, and to help them master the jurisprudence of United Nations treaty bodies, and regional human rights institutions.
- To provide an overview of human rights protection systems and to deepen participants' knowledge of the United Nations treaty bodies.
- To serve as a platform for cooperation between North and South universities around the theme of human rights.
- To create a vibrant network of lawyers, legal practitioners, students, experts and judges from all over the world, who specialise in the field of human rights.
- To create a platform of exchange between universities across the world on topics related to human rights.
- To consolidate and to promote the central role of the United Nations treaty bodies, whose actions complement the activities of regional human rights systems, which often lack the means to carry out their mandate.



STRUCTURE OF THE COMPETITION

Universities around the world are invited to register annually and to submit written arguments for the Applicant and the Respondent in a hypothetical case. Participants must rely on the International Covenants of 1966, other United Nations human rights treaties and the Universal Declaration of Human Rights. They must also be guided by the jurisprudence of the African, European, and Inter-American human rights systems as well as jurisprudence from domestic courts. This interaction between students, professors and human rights lawyers from different human rights systems is a rich source of experience and learning and will, eventually, hopefully facilitate the reciprocal reference of case law from the different systems.

The first phase of the Competition is written: teams are evaluated on the basis of their submissions and the top 3 teams from each UN region with the highest scores are invited to Geneva to take part in the semi-finals and the final of the Competition. Submissions received during the first phase are evaluated by human rights experts. The judges in the final round of the Competition are eminent jurists from the five UN regions.

8 - 10 DECEMBER 2014
PALAIS DES NATIONS, GENEVA, SWITZERLAND

Undergraduate law students
from all over the world are invited
to argue a hypothetical human rights case.

8 - 10 DÉCEMBRE 2014
PALAIS DES NATIONS, GENÈVE, SWISS

Les étudiants de licence en droit du
monde entier sont invités à plaider
un cas hypothétique sur les droits humains.

OBJECTIFS

L'objectif de ce Concours est de créer une plateforme de débats, d'échanges et de coopération entre les étudiants, les universitaires et les experts venant de différents systèmes juridiques et de protection des droits de l'homme sur les questions transversales relatives aux droits de l'homme.

- Offrir une vision globale des systèmes de protection des droits de l'homme et approfondir la connaissance des organes de traités des Nations Unies.
- Servir de plateforme de coopération de choix entre les universités du Nord et celles du Sud sur le thème central des droits de l'homme.
- Créer un réseau dynamique de juristes, de praticiens du droit, d'étudiants, d'experts et de juges du monde entier sur la question des droits de l'homme.
- Créer une plateforme d'échanges entre universités du monde entier sur des sujets relatifs aux droits de l'homme.
- Consolider et promouvoir le rôle central des organes de traités des Nations Unies dont les actions complètent utilement les activités des systèmes régionaux des droits de l'homme souvent dépourvus de moyens efficaces.

DÉROULEMENT DU CONCOURS

Les universités du monde sont invitées à s'inscrire chaque année et à soumettre un mémoire pour la partie requérante et pour la partie défenderesse sur la base d'un cas hypothétique. Les participants doivent se baser principalement sur les Pactes Internationaux de 1966, autres conventions des Nations Unies sur les droits de l'homme et la Déclaration Universelle des Droits de l'Homme. Ils doivent aussi s'inspirer de la jurisprudence des systèmes européen, interaméricain et africain des droits de l'homme ainsi que de la jurisprudence des juridictions nationales. Cette interaction entre étudiants-juristes et enseignants des droits de l'homme provenant de différents systèmes de protection des droits de l'homme constitue une source d'enrichissement et permettra à terme des références réciproques aux jurisprudences respectives desdits systèmes.

La première phase du Concours est écrite: les équipes sont évaluées sur la base de leurs mémoires et les 3 meilleures équipes de chaque région des Nations Unies ayant obtenu les meilleures notes sont conviées à Genève à prendre part aux demi-finales et à la finale du Concours. Les mémoires reçues lors de la première phase écrite sont évaluées par des experts en droits de l'homme. Les juges de la finale du Concours sont des éminents juristes venant des cinq régions des Nations Unies.



FINAL ROUND JUDGES AND OTHER PERSONALITIES

(from previous years, in the following capacities)

OHCHR

- Ms Navi Pillay, High Commissioner
- Mr David Johnson, former Southern Africa Regional Representative
- Ms Yanine Poc, Southern Africa Regional Representative
- Mr Ibrahim Wani, Chief of the Africa Branch
- Ms Jane Connors, Chief, Special Procedures Branch
- Mr Eric Tistounet, Chief, Human Rights Council Branch

United Nations

- Prof Martin Scheinin, Special Rapporteur on human rights and counter-terrorism
- Prof Christof Heyns, Special Rapporteur on extrajudicial, summary or arbitrary executions
- Dr Syed Sadiq, UN Women Southern Africa Regional Representative

Courts and Regional Bodies

- International Criminal Court
- European Court of Human Rights
- International Criminal Tribunal for the former Yugoslavia
- African Commission on Human and Peoples' Rights
- African Union Commission on International Law
- Constitutional Court of South Africa

THEMES EXPLORED IN PREVIOUS EDITIONS

Discrimination • ethnic intolerance • state responsibility • sexual orientation • freedom of expression • conditions of detention • refugees • environmental impact of development • right to life • amnesty • extradition • freedom of expression • human cost of natural disasters • extrajudicial killings • child soldiers and disability rights.

In a context of massive and systematic violations of human rights around the world, and recent conflicts with far-reaching geopolitical ramifications, the Competition aims to be the forum for discussion and debate on these issues, and provide an opportunity for meetings between countries and universities which would not otherwise be possible.

JUGES DE LA FINALE ET AUTRES PERSONALITÉS

(les années précédentes, dans les capacités suivantes)

OHCHR

- Mme Navi Pillay, Haut Commissaire
- Mr David Johnson, ancien Représentant Régional en Afrique Australe
- Mme Yanine Poc, Représentante Régionale en Afrique Australe
- M Ibrahim Wani, Chef de la Section Afrique
- Mme Jane Connors, Chef du Service des Procédures Spéciales
- M Eric Tistounet, Chef de la Branche du Conseil des Droits de l'Homme

Nations Unies

- Pr Martin Scheinin, Rapporteur Spécial sur la lutte contre le Terrorisme
- Pr Christof Heyns, Rapporteur Spécial sur les exécutions extra-judiciaires, sommaires et arbitraires
- Dr Syed Sadiq, Représentant Régional de UN Women en Afrique Australe

Juridictions et Institutions Régionales

- Tribunal Pénal International
- Cour Européenne des Droits de l'Homme
- Tribunal Pénal International pour l'ancienne Yougoslavie
- Commission Africaine des Droits de l'Homme et des Peuples
- Commission de Droit International de l'Union Africaine
- Cour Constitutionnelle d'Afrique du Sud

THÈMES ABORDÉS DANS LES ÉDITIONS ANTÉRIEURES

Discrimination • intolérance ethnique • responsabilité de l'Etat • orientation sexuelle • liberté d'expression • conditions de detention • réfugiés • impact environnemental du développement • droit à la vie • amnistie • extradition • liberté d'expression • coût humain des catastrophes naturelles • exécutions extrajudiciaires • enfants soldats et les droits des personnes handicapées.

Dans un contexte de violations massives et systématiques des droits de l'homme dans le monde et de conflits récents ayant une portée géopolitique incontestable, le Concours se veut être le forum de débats et de discussions sur ces problématiques et constituer une opportunité de rencontres entre pays et universités qui n'auraient pas pu interagir autrement.



All universities in the world are invited to participate in the
1st World Human Rights Moot Court Competition

Toutes les universités du monde sont invitées à participer au
1^{er} Concours mondial de procès simulé des Droits de l'Homme

More than pure aspirations, human rights are real rights that can be tested in courts of law. The World Human Rights Moot Court Competition is an exciting way for students from around the world to deepen their knowledge of rights and learn from each other.

Plus que de pures aspirations, les droits de l'homme sont des droits réels qui peuvent être débattus dans des tribunaux. Le Concours mondial de procès simulé des droits de l'homme est une occasion passionnante pour des étudiants venus du monde entier d'approfondir leur connaissance des droits et d'apprendre les uns des autres.

à l'Université de Pretoria, en Afrique du Sud le **9 DÉCEMBRE 2009** at the University of Pretoria, South Africa on **9 DECEMBER 2009**

Organisé avec le soutien du Haut Commissariat des Nations Unies aux Droits de l'Homme Presented with the support of the United Nations Office of the High Commissioner for Human Rights

Le procès simulé se déroulera sous la Présidence de Mme Navi Pillay, Haut Commissaire aux Droits de l'Homme, assistée par des juges de juridictions internationales. The High Commissioner for Human Rights, Navi Pillay will preside over the Moot with the assistance of judges from eminent international courts.

Pour de plus amples informations: www.up.ac.za/law For more detailed information:

2 University of Pretoria, South Africa / Université de Pretoria, Afrique du Sud

Presented with the support of the Regional Office of the United Nations High Commissioner for Human Rights (OHCHR) / Présenté avec le soutien de l'Office Régional pour l'Afrique du Sud de l'Organisation des Nations Unies pour les Droits de l'Homme (OHCHR)

All universities in the world are invited to participate in the
World Human Rights Moot Court Competition
Concours Mondial de Procès Simulé des Droits de l'Homme
8-9 DECEMBER 2010

The presiding judges at the Moot will be eminent jurists and judges from international tribunals and national courts. The presiding judges will be assisted by judges from eminent international courts.

Organisé avec le soutien du Bureau Régional pour l'Afrique du Sud de l'Organisation des Nations Unies pour les Droits de l'Homme (OHCHR)

Tous les universités du monde sont invitées à participer au
Concours Mondial de Procès Simulé des Droits de l'Homme
8-9 DÉCEMBRE 2010

Les juges présidant au procès simulé seront des juristes éminents et des juges de tribunaux internationaux et nationaux. Les juges présidant au procès simulé seront assistés par des juges de juridictions internationales éminentes.

Le procès simulé se déroulera sous la présidence de Mme Navi Pillay, Haut Commissaire aux Droits de l'Homme, assistée par des juges de juridictions internationales.

Le High Commissioner for Human Rights, Navi Pillay will preside over the Moot with the assistance of judges from eminent international courts.

Pour de plus amples informations: www.up.ac.za/law For more detailed information:

All universities in the world are invited to participate in the
World Human Rights Moot Court Competition
Concours Mondial de Procès Simulé des Droits de l'Homme
University of Pretoria, South Africa / Université de Pretoria, Afrique du Sud
8-9 DECEMBER / DÉCEMBRE 2011

Presented with the support of the Regional Office of the United Nations High Commissioner for Human Rights (OHCHR) / Présenté avec le soutien de l'Office Régional pour l'Afrique du Sud de l'Organisation des Nations Unies pour les Droits de l'Homme (OHCHR)

All universities in the world are invited to participate in the
World Human Rights Moot Court Competition
Concours Mondial de Procès Simulé des Droits de l'Homme
8-9 DECEMBER / DÉCEMBRE 2011

Presented with the support of the Regional Office of the United Nations High Commissioner for Human Rights (OHCHR) / Présenté avec le soutien de l'Office Régional pour l'Afrique du Sud de l'Organisation des Nations Unies pour les Droits de l'Homme (OHCHR)

All universities in the world are invited to participate in the
World Human Rights Moot Court Competition
Concours Mondial de Procès Simulé des Droits de l'Homme
8-9 DECEMBER / DÉCEMBRE 2011

Presented with the support of the Regional Office of the United Nations High Commissioner for Human Rights (OHCHR) / Présenté avec le soutien de l'Office Régional pour l'Afrique du Sud de l'Organisation des Nations Unies pour les Droits de l'Homme (OHCHR)

All universities in the world are invited to participate in the
4 World Human Rights Moot Court Competition
University of Pretoria, South Africa
7 - 10 December 2012

Organized in partnership with the Office of the United Nations High Commissioner for Human Rights. The presiding judges at the Moot will be eminent jurists and judges from international tribunals and national courts. The presiding judges will be assisted by judges from eminent international courts.

Organisé en partenariat avec l'Office de l'Organisation des Nations Unies pour les Droits de l'Homme (OHCHR). Les juges présidant au procès simulé seront des juristes éminents et des juges de tribunaux internationaux et nationaux. Les juges présidant au procès simulé seront assistés par des juges de juridictions internationales éminentes.

Le procès simulé se déroulera sous la présidence de Mme Navi Pillay, Haut Commissaire aux Droits de l'Homme, assistée par des juges de juridictions internationales.

The High Commissioner for Human Rights, Navi Pillay will preside over the Moot with the assistance of judges from eminent international courts.

Pour de plus amples informations: www.chr.up.ac.za For more detailed information:

5 World Human Rights Moot Court Competition
University of Pretoria, South Africa
7 - 10 December 2013

Organized in partnership with the Office of the United Nations High Commissioner for Human Rights. The presiding judges at the Moot will be eminent jurists and judges from international tribunals and national courts. The presiding judges will be assisted by judges from eminent international courts.

Organisé en partenariat avec l'Office de l'Organisation des Nations Unies pour les Droits de l'Homme (OHCHR). Les juges présidant au procès simulé seront des juristes éminents et des juges de tribunaux internationaux et nationaux. Les juges présidant au procès simulé seront assistés par des juges de juridictions internationales éminentes.

Le procès simulé se déroulera sous la présidence de Mme Navi Pillay, Haut Commissaire aux Droits de l'Homme, assistée par des juges de juridictions internationales.

The High Commissioner for Human Rights, Navi Pillay will preside over the Moot with the assistance of judges from eminent international courts.

Pour de plus amples informations: www.chr.up.ac.za For more detailed information:

organised by | organisé par
 Centre for Human Rights, University of Pretoria
 Office of the United Nations High Commissioner for Human Rights (OHCHR)
 Regional Office for Southern Africa (ROSA)

in partnership with | en partenariat avec
 Geneva Centre for Human Rights Advancement and Global Dialogue
 Geneva Academy of International Humanitarian Law and Human Rights
 University of Lucerne, Chair of Comparative and Anglo-American Law / Lucerne Academy for Human Rights Implementation

with the financial support of | avec le soutien financier de
 Mission Permanente de la Suisse auprès des Nations Unies à Genève
 Permanent Mission of Ireland to the United Nations in Geneva
 Permanent Mission of South Africa to the United Nations in Geneva

Centre for Human Rights
 Faculty of Law
 University of Pretoria
 Pretoria, 0002
 Republic of South Africa

Tel: +27 (0) 12 420 3810 / 4841
 Fax: +27 (0) 86 210 4354 / +27 (0) 12 362 5125
 Email: chr@up.ac.za
 Website: www.chr.up.ac.za

